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ک متولی واحد ندارد صنعت پوشا
ک با اشاره  عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشا
ک زمستانه و اینکه این صنعت متولی  به رکود در بازار پوشا
واحد ندارد و با نهادهای مختلفی درگیر است گفت که به دلیل 
ک در حال  ، تولیدکنندگان پوشا بالا بودن هزینه های سربار

حاضر با یک سوم ظرفیت کار می کنند. 
مجید افتخاری در گفت وگو با ایسنا، درباره افزایش قیمت 
کرد: میزان  ک زمستانی نسبت به سال قبل، اظهار  پوشا
ک کمتر از تورم کلی و میزان افزایش قیمت  افزایش قیمت پوشا
سایر کالاها بوده است، اما به هر حال افزایش هزینه های تولید 
و افزایش نرخ ارز باعث افزایش قیمت کالاها در بازار شده است. 
ک زمستانه، تصریح  کم بر بازار پوشا وی با اشاره به رکود حا
کرد: علاوه بر بالا بودن قیمت ها، دلیل دومی که مردم خرید 
نمی کنند این است که سبد خانوار کوچک شده است. رکود در 
ک نیست و سایر بازارها هم با همین  بازار فقط مربوط به پوشا
مشکل مواجه هستند. بازار تابع شرایط اقتصادی مردم است. 
ک،  به گفته عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشا
دو  هر  فروشنده  و  کننده  تولید  اقتصادی،  بد  شرایط  در 
نمی توانند محصول خود را بفروشند و این باعث می شود بعد 

از مدتی فروشنده قیمت ها را کاهش می دهد. 
ک زمستانی نسبت  کاهش فروش پوشا وی با اشاره به 
این مشکل  تقریبا همه صنایع دچار  گفت:  به سال قبل 
هستند. چالش بعدی قطعی برق است که برای تولیدکنندگان 
خسارت هایی به دنبال دارد و در مقابل هم هیچ بسته جبرانی 
برای تولیدکنندگان در نظر گرفته نشده است. ما این پیشنهاد 
را هم مطرح کردیم که اجازه دهند پنجشنبه و جمعه روز کاری 
قلمداد شود و اضافه کار پرداخت نشود و به جای آن روزی که 
هر واحدی برق ندارد، تعطیل محسوب شود، اما باز هم مورد 
تایید واقع نشد. افتخاری با بیان اینکه در بخش خرده فروشی 
بسیاری از واحدها ضررده هستند، اظهار کرد: یکی از عواملی 
که مشکلات خرده فروشان را تشدید کرده و به هزینه های سربار 
آن ها اضافه کرده، هزینه بالای اجاره بها است و این موضوعی 
است که دولت باید در آن دخالت کند. اما هیچ نظارتی بر 
هزینه اجاره فروشگاه ها وجود ندارد. از طرف دیگر به گفته 
وی موانع غیر اقتصادی هم بر سر راه تولیدکنندگان وجود 
ک که از سوی  دارد؛ برای مثال در نمایشگاه اخیر صنعت پوشا
بخش خصوصی برگزار و از تجار کشورهای مختلف در آن دعوت 
گهانی بخشنامه ای مبنی بر ممنوعیت  شده بود، به طور نا
تصویربرداری از مدل های زنده، حتی مدل مرد، صادر شد. 
همچنین مواردی مثل ممنوعیت عرضه شلوار کوتاه تر از قد 
۹۰ اعلام شد. این درحالی است که برخی مخاطبان نمایشگاه 
تجار روسیه، عراق و سایر کشورهای خارجی بودند و دلیلی 
برای الزام این ضوابط نبود. علاوه بر این ضوابط این چنینی 
نباید به صورت خلق الساعه صادر شود، چرا که تولید محصول 
چند ماه قبل انجام شده است.  وی با بیان اینکه صنعت 
ک متولی واحد ندارد و با نهادهای مختلفی درگیر است،  پوشا
، تولیدکنندگان  تصریح کرد: به دلیل بالا بودن هزینه های سربار

ک در حال حاضر با یک سوم ظرفیت کار می کنند.  پوشا

خودروی ویژه جانبازان وارد کشور شد
وزیر صمت از نتیجه بخش بودن تلاش وزارت صمت برای 

واردات خودروی ویژه جانبازان در روزهای گذشته خبر داد. 
سیدمحمد اتابک وزیر صمت در دیدار با سعید اوحدی 
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران و 
کسیون شاهد مجلس شورای اسلامی گفت: اعضای  اعضای فرا
گی در کنار  کسیون جوان و فرزند شهید هستند و این ویژ فرا
نمایندگی مردم در خانه ملت، آئینه حقیقت نما از دغدغه 

مردم را پیش روی ما قرار داده است. 
ح شده در زمینه خودروی مناسب  وی افزود: مسائل طر
جانبازان، دغدغه جدی ما بوده و لازم است به عزیزان اطلاع 
دهم که در چند روز پیش این خودروها وارد کشور شده است. 
با پیگیری های انجام شده در حال حاضر سامانه ثبت سفارش 
برای شرکت ها باز است و تعدادی از خودروهای جانبازان عزیز 
وارد کشور شده است. در هفته های آتی ضمن ثبت سفارش 
برای جانبازان، روند ورود تعداد قابل توجهی از خودروی 

جانبازان به کشور تسریع خواهد شد. 
کسیون از برخی مسائل  اتابک در خصوص گلایه مندی فرا
صنعت خودرو یادآور شد: بنیان خودروسازی ایران که به 
سال های قبل از انقلاب باز می گردد، فاقد پشتوانه علمی و 
نگاه استراتژیک بوده و ادامه همان روند در سالیان بعد هم بر 

پیچیدگی مشکل افزوده است. 
وی همچنین تصریح کرد: خودرو ۱۲ درصد صنعت را شامل 
می شود اما مخاطب زیادی دارد و یادآوری این نکته ضروری 
است که وزارت صمت به اندازه ظرفیت این صنعت، وقت برای 
آن خواهد گذاشت و در عوض؛ بیشتر هم و غم خود را به ایجاد 
زیرساخت و ارزش افزوده در صنعت معطوف خواهد ساخت. 

از نگاه جدید دولت به صنعت خبر داد و  وزیر صمت 
یادآور شد: ارزش افزوده را در طلا و مس جست جو می کنیم 
و به جای سرمایه گذاری در فولاد به دنبال زنجیره سازی و 
تأمین زیرساخت ها هستیم. وی در این دیدار از همکاری 
وزارتخانه با دانشگاه، پژوهشکده، بخش خصوصی و اساتید 
و استراتژی صنعتی خبر داد.  آمایش سرزمینی  در حوزه 
اتابک قواعد تنظیم بازار بدون منطق اقتصادی را محکوم به 
کام نظارت پرهزینه با اثر ناچیز  شکست دانست و از تجربه نا
در بخش هایی از اقدامات این وزارتخانه در گذشته گفت. 
کسیون شاهد در تشکیل کارگروه  همچنین وی از پیشنهاد فرا
استقبال کرد و برای ایجاد تمهیدات لازم و همکاری بخش های 
تخصصی در موضوعات مورد بحث، اعلام آمادگی کرد. در این 
دیدار »سعید اوحدی« معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران با تمجید از حضور فرزندان شهدای 
گرانقدر ایران و اسلام در سنگر نمایندگی مردم خاطرنشان 
کرد: این از برکات جمهوری اسلامی است که ثمره عمر پربرکت 
که برای آسایش مردم از  عزیزترین فرزندان این سرزمین 
جان شیرین خود گذشتند، حالا در سنگر نمایندگی مردم و 
کسیون شاهد در  قانون گذاری خدمت می کنند. اعضای فرا
این دیدار در خصوص صنعت خودرو، صنایع لوازم خانگی، 
جانبازان،  خودروی  تأمین  صنعتی،  ورزشی  باشگاه های 
افزایش اختیارات، منابع و تسهیلات وزارت صمت و نظارت 
، موانع و مشکلات را با سید محمد اتابک در  بر اصناف و بازار

میان گذاشتند. 

اخبار

چرا کشور دچار ناترازی انرژی 
شده است؟

عضو هیات مدیره سندیکای شرکت های 
ناترازی  گفت:  ایران  صنعتی  و  تاسیساتی 
انرژی سالیان سال است که در کشور رخ داده 
و ما درگیر آن شدیم. متاسفانه دولتمردان ما 
طی این سال ها به این مقوله توجه اساسی 
نداشتند. همچنین سرمایه گذاری در اسناد 
بالادستی به شدت پایین و رو به صفر بوده 
از سوی دیگر دولت ها با تصمیات  است. 
عجولانه و اتخاذ سیاست های اشتباه به این 

موضوع دامن زده اند. 
مانا نصرالهی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
درباره ناترازی انرژی در کشور اظهار داشت: 
ناترازی انرژی زمانی اتفاق می افتد که عرضه 
باشند.  نداشته  همخوانی  هم  با  تقاضا  و 
مصرف بیش از حدمعمول، نوسانات در تولید 
منابع انرژی به ویژه انرژی های تجدیدپذیر 
داشته باشیم و هرکدام از این عوامل باعث 
ایجاد مشکلات و بحران اقتصادی در کشور 
می شود. وی رشد تقاضا و افزایش جمعیت 
ناترازی  ایجاد  اصلی  دلایل  جمله  از  را 
انرژی عنون کرد و گفت: ما از یک سو رشد 
تقاضا داریم و از سوی دیگر منابع انرژی 
گاز  و  نفت  مثل  فسیلی  سوخت  جمله  از 
محدود شده و استخراج مصرف آن نیز به 
دلیل توسعه نیافتگی دچار اشکالاتی است. 
شرکت های  سندیکای  هیات مدیره  عضو 
تاسیساتی و صنعتی ایران با بیان اینکه  عدم 
مدیریت  برای  موثر  سیاست های  وجود 
انرژی و توسعه زیرساخت ها باعث ایجاد این 
ناترازی شده است، تصریح کرد: موضوع دیگر 
نوسانات قیمتی در بازار است، قیمت انرژی 
در دنیا تحت تاثیر عوامل مختلفی از جمله 
عوامل سیاسی و جنگ های منطقه ای قرار 
دارد که خود در پروسه مصرف تاثیرگذار است. 
وی کمبود انرژی، افزایش قیمت، مسائل 
زیست محیطی را از عمده پیامدهای ناترازی 
ح شده  انرژی عنوان کرد و افزود: مباحث مطر
کثر  تنها در ایران اتفاق نمی افتد بلکه در ا
خ می دهد. به عنوان مثال با شروع  کشورها ر
جنگ اوکراین حتی آلمآنکه جزء کشورهای 
از  استفاده  به  مجبور  بوده  یافته  توسعه 
سوخت زغال سنگ شد این در حالیست که 
آلمان به موضوعات زیست محیطی بیشتر 
اهمیت می دهد یا اینکه ما در فصل زمستان 
مصرف مازوت داریم. نصراللهی به راهکارهایی 
برای برون رفت از ناترازی انرژی اشاره کرد و 
کنون راندمان تولید برق از پنل های  افزود: ا
خورشیدی در دنیا حدود ۳۶درصد است، 
اولویت  در  تجدیدپذیر  منابع  توسعه  باید 
اساسی مسئولان باشد با توجه به اینکه ما 
در کشور ۳۰۰ روز آفتابی و مناطقی همچون 
کویر لوت و یا پتانسیل تولید انرژی بادی در 
استان سیستان و بلوچستان را برای توسعه 
گر از این موقعیت به  تجدیدپذیرها داریم ا
کنون این امکان  موقع استفاده کرده بودیم ا
که علاوه بر تامین برق مورد نیاز  را داشتیم 
کارخانجات برق مازاد را نیز صادر کنیم. وی 
ادامه داد: مبحث دیگر بهینه سازی مصرف 
انرژی است نه اینکه تنها فرهنگ صرفه جویی 
را نهادینه کنیم بلکه بهینه و درست مصرف 
کردن را در جامعه پیاده سازی کنیم. متاسفانه 
در کشور ما درست مصرف کردن جا نیفتاده 
است. همچنین موضوع دیگر متنوع سازی 
به  است.  تقاضا  مدیریت  و  سوخت  سبد 
اینکه در  با وجود  اپن  ژ کشور  عنوان مثال 
دنیا بهترین فناوری روز دنیا را دارد باز هم از 
بخاری نفتی استفاده می کنند. آنها بر این 
که در یک فصلی از سال می شود از  باورند 
منابع ارزان استفاده کرد.  عضو هیات مدیره 
سندیکای شرکت های تاسیساتی و صنعتی 
و  ساخت  بحث  در  گفت:  همچنین  ایران 
سازها بخشنامه هایی وجود دارد که سازمان 
نظام مهندسی و ناظران باید آن را در ساخت 
وسازها لحاظ کنند. واقعیت امر این است که 
ما در کشور مشکل قوانین نداریم چیزی که در 
این بین مسئولان از آن غافل شدند اجرای 
کاغذ  روی  متاسفانه  که  است  قوانین  این 
مانده است.  وی با اشاره به اینکه تاسیسات 
و تجهیزات جایگاه مهمی در مدیریت مصرف 
انرژی و کاهش هدررفت انرژی دارند، گفت: 
باید در استفاده از سیستم های سرمایشی 
گرمایشی بهینه سازی انرژی لحاظ شود.  و 
بحث دیگر کاهش هدررفت انرژی است که 
کارآمد  متاسفانه تاسیسات موجود در کشور نا
گونه ای که عایق بندی و بکارگیری  بوده به 
سیستم های قدیمی باعث اتلاف و هدررفت 
که این تاسیسات هیچوقت  انرژی می شود؛ چرا
بروزرسانی و بهینه نمی شوند و همکاری و 
اعمال تشویقی نیز از سوی مسئولان دیده 
و  تاسیسات  از  بتواند  افراد  که  نمی شود 
فناوری روز استفاده کنند.  نصرا...ی یادآور 
مهمی  جایگاه  تجهیزات  و  تاسیسات  شد: 
در مدیریت مصرف انرژی و کاهش هدررفت 
انرژی دارد و باید در استفاده از سیستم های 
سرمایشی و گرمایشی بهینه سازی انرژی لحاظ 
کید براینکه در استفاده از منابع  شود. وی با تأ
کردیم، اظهار داشت:  کوتاهی  تجدیدپذیر 
گر از این منابع به موقع در کشور استفاده  ا
می کردیم کشور دچار ناترازی انرژی نمی شد. 
از سوی دیگر توجه به تاسیسات فقط کاهش 
اقتصادی  صرفه جویی  و  انرژی  هدررفت 
محیط  و  زندگی  کیفیت  روی  بلکه  نیست؛ 

زیست نیز تاثیر دارد. 

بازار   : بهزادپور صدیقه   – ملی  آرمان 
اوراسیا فرصتی طلایی در شرایط تحریمی 
برای ایران محسوب می شود که در صورت 
می تواند  مطلوب  و  دقیق  برنامه ریزی 
دستاوردهای مطلوبی برای کشور به همراه 
آورد، اما بی توجهی به ضرورت رشد کمی و کیفی 
محصولات باعث می شود ایران از دایره رقابت 
با کشورهای دیگر بازماند و درآمدهای حاصل 

از این محل برای ایران معلق بماند. 

   مزیت های تجاری اوراسیا
در  اقتصادی  کارشناس  رحمتی  محمد 
این باره به »آرمان ملی« گفت: بازار اوراسیا 
صادرات  تقویت  برای  عالی  فرصت  یک 
ایران محسوب می شود، ایران با قرار گرفتن 
کنون توانسته  در بین کشورهای اوراسیا، تا
حجم خوبی از تجارت رو با این کشورها برقرار 
کند. یکی از بزرگ ترین مزیت های تجارت با 
کشورهای اوراسیا، عدم تعرفه های گمرکی بین 
کشورهاست. این موضوع باعث منجر  این 
به این می شود که محصولات ایرانی با قیمت 
کشورها عرضه  رقابتی تری به بازارهای این 
شوند و درآمدهای ارزی خوبی برای کشور در 
شرایط تحریمی ایجاد کند. او اضافه کرد: اوراسیا 
با حضور کشورهایی چون، روسیه، قزاقستان، 
بلاروس و دیگر کشورها هر کدوم نیازهایی ویژه 
دارند که می تواند بازار متنوع صادراتی را برای 
کشور ایجاد کند، در این بین کالاهای آب و برق 
، سهم  تولیدکنندگان بخش خصوصی کشور
مناسبی از بازار کشورهای اوراسیا را به خود 
اختصاص داده است و موجب شده تا تنوع بازار 
صادراتی کشور فرصت مناسبی را برای فعالان 
اقتصادی ایجاد کند. رحمتی ادامه داد: با 
توجه به جمعیت بالای این کشورها و نیازهای 
روزافزون آنها و اقبال خوبی که مصرف کنندگان 
در کشورهای عضو اوراسیا به محصولات ایرانی 
دارند، می توان گفت بازار اوراسیا می تواند یک 
مقصد مناسب برای محصولات ایرانی، به ویژه 
کشاورزی  در زمینه های غذایی، صنعتی و 

باشد. 

   بهره برداری از فرصت 
این کارشناس توضیح داد: ایران می تواند با 
تقویت روابط اقتصادی و تجاری با کشورهای 
اوراسیا، به تبادل فناوری و دانش فنی نیز 
رشد  به  می تواند  موضوع  این  که  بپردازد 
اقتصادی کشور هم کمک کند. در حقیقت 
عضویت ایران در اوراسیا فرصت طلایی برای 
که  بهبود صادرات تلقی می شود. اما آنچه 
تقویت  می شود،  تلقی  مهم  میان  این  در 
زیرساخت های حمل و نقل جهت تسریع و 
تسهیل صادرات است. بر این اساس بهبود 
لجستیک  و  نقل  و  حمل  زیرساخت های 
می تواند به کاهش هزینه های صادرات کمک 
کند و زمان تحویل کالاها رو کاهش دهد. علاوه 
بر این توسعه برندینگ و بازاریابی هم فرآیندی 
که می تواند سهم ایران در بازارهای  است 
کشورهای اوراسیا را افزایش دهد. در این راستا 
، باعث  ایجاد برندهای معتبر و بازاریابی مؤثر
شناخته شدن محصولات ایرانی در این بازار 
خواهد شد. از سوی دیگر آموزش و توسعه 
مهارت ها پارامتری است که باید با تعامل دولت 
و بخش خصوصی موجبات افزایش کیفی و 
کمی محصولات متناسب با استانداردهای 
جهانی را فراهم کند. آموزش تولیدکنندگان 
استانداردهای  زمینه  در  صادرکنندگان  و 
ورود  امکان  بازار  نیازهای  و  بین المللی 
محصولات به بازارهای مقصد را رشد می دهد 

و همچنین به خوشنامی محصولات ایران در 
کشورهای اوراسیا نیز کمک می کند. اقدامات 
صورت گرفته برای ایجاد توافقات تجاری و 
همکاری های دوجانبه با کشورهای اوراسیا 
منتهی به تسهیل تجارت در کشور شده است، 

از این رو باید این رویکردها را تقویت کرد. 

کستری     دستاوردهای خا
این کارشناس درباره چالش های موجود 
در این بازار گفت: حضور ایران در بازار اوراسیا 
و  چالش ها  مثبت،  دستاودهای  باوجود 
از آن به  که می توان  مشکلاتی هم داشته 
عنوان »آورده های سیاه« یاد کرد. از جمله 
مهم ترین آنها می توان به رقابت شدید در 
این بازار اشاره کرد که ایران به دلیل تحریم ها 
از دایره رقابت بازمانده است. بازار اوراسیا 
به دلیل تنوع و تعداد زیاد تولیدکنندگان، 
رقابت بسیار شدیدی دارد، و در صورتی که 
ایران برنامه ریزی مناسبی در این خصوص 
این موضوع می تواند باعث  انجام ندهد، 
کاهش سهم بازار ایران شود و فشار بیشتری 
به تولیدکنندگان داخلی وارد کند. او مشکلات 
لجستیکی را از چالش های پیش رو ایران در 
این راستا ذکر و بیان کرد: با وجود مزایای 
جغرافیایی، مشکلاتی مانند زیرساخت های 
کافی حمل و نقل و لجستیک باعث تاخیر  نا
در تحویل کالاها و به افزایش هزینه ها منجر 
می شود، از سوی دیگر رصد نامناسب بازار و 
عدم شناخت مناسب از نیازها و سلیقه های 
کشورهای عضو و تولید محصولات نامناسب 
ارزآوری  هم به عدم موفقیت در فروش و 
منتهی می شود. رحمتی افزود: با وجود اینکه 
اوراسیا بازار خوبی برای صادرات و واردات 
محسوب می شود، اما تحریم های بین المللی 
شده  باعث  اقتصادی  محدودیت های  و 
آسیب  اوراسیا  کشورهای  با  ایران  تجارت 
خورده و از میزان مورد انتظار توسعه روابط 
کاسته شود. او نوسانات سیاسی و  تجاری 
کشورهای اوراسیا را از دیگر  اقتصادی در 

گفت:  و  دانست  توجه  قابل  چالش های 
این  در  اقتصادی   – سیاسی  چالش های 
، بر تجارت و  کشورها به ویژه در سال های اخیر
سرمایه گذاری های ایران تأثیر منفی گذاشته 
و احتمال عدم ثبات در روابط تجاری را تقویت 
کرده است. به این ترتیب با توجه به این 
چالش ها، ایران نیاز دارد که استراتژی های 
مناسبی برای مدیریت مشکلات و بهره برداری 
از فرصت های موجود در بازار اوراسیا تدوین 

کند تا بتواند نتیجه ای مطلوب را اخذ کند. 

   رشد تجارت با اوراسیا
میرهادی سیدی مشاور امور بین الملل 
و توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت 
گفت: مجموع تجارت ایران و پنج کشور اوراسیا 
قبل از اجرای موافقت نامه تجاری نزدیک به ۲ 
کنون به پنج میلیارد دلار  میلیارد دلار بود که ا
رسیده است. در موافقت نامه تجارت آزاد بیش 
از ۸۷ درصد کالاها تحت پوشش موافقت نامه 
قرار گرفته و تعرفه گمرکی این کالاها با اجرای 
آن به صفر می رسد. وی خاطرنشان کرد: انتظار 
داریم اجرای این موافقت نامه بتواند تأثیر 
بسیار زیادی در افزایش حجم تجارت بین 
دو طرف به جا بگذارد. سیدی افزود: در سال 
نخست اجرای توافق نامه اوراسیا از پنجم 
آبان ۹۸ تا پنجم آبان ۹۹ در خصوص اقلامی 
که از اوراسیا امتیاز گرفته بودیم، با افزایش 
۸۲ درصدی صادرات مواجه شدیم که باعث 
گسترش تجارت ایران با آن کشورها شد. وی 
برآیند بررسی های سال نخست  کرد:  بیان 
نشان داد که این موافقت نامه بسیار مثبت 
بوده است و همین امر باعث شد که از ۱۲ آبان 
کرات خود را با اتحادیه اقتصادی اوراسیا  ۹۹ مذا
برای تبدیل این موافقت نامه به موافقت نامه 
تجارت آزاد آغاز کنیم. مشاور امور بین الملل و 
توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت ادامه 
کرات در مجموع بیش از سه سال  داد: این مذا
به طول انجامید و سر انجام در چهارم دی 
ماه سال ۱۴۰۲ در سنت پترزبورگ روسیه نتایج 

کرات در قالب موافقت نامه تجارت آزاد به  مذا
امضا رسید. 

   تعرفه طلایی صفر
کنون در کشور موافقت نامه ای  وی گفت: تا
که تعرفه گمرکی بیش از ۸۰ درصد اقلام را تحت 
پوشش قرار دهد و به صفر برساند، نداشته ایم. 
سیدی ادامه داد: این موافقت نامه گرچه یک 
توافق محسوب می شود اما در عمل ما با پنج 
کشور توافق کرده ایم و در واقع می توان گفت 
پنج توافق تجارت آزاد با پنج کشور خواهیم 
داشت. وی خاطرنشان کرد: بازار اوراسیا یک 
بازار بسیار بزرگ با بیش از ۱۶۰ میلیون نفر 
جمعیت و با نیازهای بسیار گسترده وارداتی 
است و ما می توانیم با این کشورها به واسطه 
موافقت نامه، تجارت خود را تسهیل کنیم. با 
اجرایی شدن توافقنامه تجارت آزاد اوراسیا، یک 
قدم مؤثر در جهت تسهیل تجارت با بخشی 
از جهان برمی داریم. مشاور امور بین الملل 
و توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت 
با بیان اینکه بخش نسبتاً زیادی از تجارت 
دنیا در دل توافق های تجاری انجام می شود، 
گفت: بر اساس آمار سازمان جهانی تجارت 
)WTO( بیش از نصف صادرات جهان راهی 
کشوری می شود که کشور صادرکننده قبلاً با 
آن توافق تجاری منعقد کرده است. وی اظهار 
کرد: بخشی از کارکرد موافقت نامه های تجاری 
کاهش موانع تجارت از جمله تعرفه های گمرکی 
و تسهیل امور گمرکی و حمل و نقل و سایر موانع 
موجود در برابر تجارت مثل استانداردهاست تا 

بر اساس آن تجارت روان تر شکل بگیرد. 

   موافقت نامه های تجاری
سیدی افزود: برای بیش از نصف تجارت 
جهان قبلاً یک جاده ای صاف شده که نام این 
جاده، موافقت نامه های تجاری یا اتحادیه های 
گمرکی یا اتحادیه های اقتصادی است، در این 
موافقت نامه ها دو یا چند کشور با عقد و اجرای 
موافقت نامه هایی مسیر تجارت را برای خود 
هموار کرده و موانع را حتی المقدور حذف یا 
گر چنین  کاهش داده اند. وی بیان داشت: ما ا
جاده ای را در برابر تجارت خود باز نکنیم، نسبت 
به میانگین جهانی وضعیت خوبی نخواهیم 
اقتصادی در  این به شکل ضعف  و  داشت 
کشور بروز خواهد کرد. مشاور امور بین الملل 
و توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت 
که موافقت نامه  یادآور شد: قرار بر این بود 
تجارت ترجیحی یک سال اجرایی شود و بعد از 
کرات برای تبدیل به موافقت نامه  یک سال مذا
تجارت آزاد را آغاز کنیم. خوشبختانه در سال 
نخست در اقلامی که ما از اوراسیا امتیاز گرفته 
بودیم، ۸۲ درصد صادرات ایران افزایش پیدا کرد 
و باعث گسترش تجارت با آن کشورها شد. وی 
گر افزایش داشتیم،  گفت: در حوزه واردات هم ا
چندان زیاد نبود و لطمه و صدمه یا شکایتی 
از اجرای این موافقت نامه  در این سال ها 
سال های  در  بنابراین  است.  نشده  گزارش 
به  ادامه داشت،  افزایش صادرات  نیز  بعد 
نحوی که صادرات ما در سال دوم نیز بیش از 
کید  ۴۰ درصد با افزایش مواجه بود. سیدی تا
کنون موافقت نامه ها در پارلمان های سه  کرد: ا
کشور روسیه، بلاروس و قرقیزستان به تصویب 
رسیده است. در ایران، ارمنستان و قزاقستان 
تصویب در مجالس ملی به پایان نرسیده است. 
از تصویب آخرین  موافقت نامه دو ماه بعد 
امیدواریم  و  شد  خواهد  اجرایی  پارلمان، 
به زودی شاهد اجرای این موافقت نامه و اثرات 

مثبت آن بر تجارت کشورمان باشیم. 

»آرمان ملی« نقاط قوت و ضعف بازار اوراسیا را بررسی می کند

اوراســیا، فرصتی در ســـــایه 
کستری    مزیت های تجاری خا

عباس علی آبادی درباره مصرف مازوت 
محدودیت  مازوت  سوخت  برای  گفت: 
شهری  مناطق  در  دارد،  وجود  مصرف 
گر استفاده کنیم از  استفاده نمی کنیم و ا
سوخت های کم سولفور استفاده می کنیم 
که حداقل زیان را برای مردم داشته باشند 
و در شهرهایی که مستقیما تحت تاثیر قرار 

کنون استفاده نکرده ایم.  می گیرند تا
در  علی آبادی  عباس  ایلنا،  گزارش  به 
زمستانی  سوخت رسانی  بررسی  نشست 
با حضور معاون اجرایی رئیس جمهوری، 
وزرای نفت، صمت و رئیس سازمان برنامه و 
بودجه که در محل دیسپچینگ شرکت نفت 
برگزار شد، در خصوص احتمال بازگشت 
گفت: این مساله به تامین  خاموشی ها، 
سوخت مشروط است، خبر خوب این است 
که نیروگاه ها آماده تولید برق هستند، از این 
جهت کمبود مولد حرارتی نداریم، می توانیم 
هرچقدر نیاز باشد تواید کنیم، حتی نیاز 
برخی کشورهای همسایه را می توانیم تامین 
کنیم اما لازم است سوخت لازم تامین شود. 
وی با بیان اینکه برای تامین سوخت 
در گذشته اقداماتی انجام شده اما کافی 
کافی بودن اقدامات موجب  نبوده و این نا
داشته  سوخت  ناترازی  امروز  که  شده 
کنون رفع این  باشیم، گفت: تمرکز دولت ا
ناترازی است، دولت برای این مساله اول به 
خودش تکلیف کرد که مصرف را به حداقل 

کمتری مصرف  کنون در ادارات  برساند  ا
صورت می گیرد، برای فردا و پس فردا نیز 
رئیس جمهوری دستور داده اند که وسائل 
گرمایشی خاموش شود و ممکن است در 
هفته های آینده تداوم داشته باشد و این 

موجب بهبود وضعیت خواهد شد. 
بسیار  تلاش  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
زیادی در دولت برای رفع ناترازی ها در 
حال انجام است، آنچه که ما در وزارت نیرو 
روی آن متمرکز هستیم تولید مولدهای 
انرژی است، امروز کشور از این حیث در 
وضعیت بسیار خوبی قرار دارد به نحوی 
مگاوات  هزار   ۵۹ حدود  تا  می توانیم  که 
برق تولید کنیم اما بازم است سوخت آن 
تامین شود. علی آبادی افزود: برای سال 
از  بتوانیم  که  است  این  ما  تلاش  آینده 
پنل های خورشیدی بیشتر استفاده کنیم 
کمتری به سوخت داشته باشیم،  تا نیاز 
برنامه ریزی های سابق به نتیجه رسیده و 

برای آینده برنامه های بیشتری داریم. 
وی با بیان اینکه حدود ۳۰ هزار مگاوات را 
هدف قرار داده ایم و پیش بینی می شود که 
در زمستان سال آینده مشکلی از این حیث 
وجود نداشته باشد و مشکل سوخت را از 
طریق تامین انرژی به واسطه انرژی های 
خورشیدی برطرف کنی، گفت: در تابستان 
و  مصرف  میزان  به  بستگی  موضوع  این 
تامین سوخت دارد، پیش بینی می شو که 

از نظر سوخت مشکلی به وجود نیاید و باید 
نیروگاه ها را برای تولید بیشتر آماده کنیم. 

وزیر نیرو با بیان اینکه تا حدود ۸ تا ۹هزار 
مگاوات می توانیم برق بیشتری تولید کنیم 
و همین مساله وضعیت را بسیار بهتر خواهد 
کرد اما این مساله به شدت تابع وضعیت 
مصرف مردم است، اظهار کرد: امیدوارم 
مردم بیشتر رعایت کنند و مصرف را به حد 

قابل قبولی در مقیاس جهانی برسانند. 
گاز  سوخت رسانی  خصوص  در  وی 
مایع به نیروگاه ها، تصریح کرد: در زمستان 
مصرف  سوخت  توجهی  قابل  عدد  یک 
می کنیم این سوخت از چند محل تامین 
می شود، بخشی از این سوخت گاز است 
که همان طور که اعلام شد تولید آن افزایش 
پیدا کرده  باید دید در آینده چطور تحویل 
داده می شود.  علی آبادی پر پاسخ به ایلنا 
درباره مصرف مازوت، گفت: برای سوخت 
مازوت محدودیت مصرف وجود دارد، در 
گر  ا و  نمی کنیم  استفاده  شهری  مناطق 
استفاده کنیم از سوخت های کم سولفور 
استفاده می کنیم که حداقل زیان را برای 
که  شهرهایی  در  و  باشند  داشته  مردم 
کنون  مستقیما تحت تاثیر قرار می گیرند تا
افزود: سوخت  استفاده نکرده ایم.  وی 
گازوئیل، سوخت جایگزین برای نیروگاه ها 
است در تلاش هستیم میزان مصرف را به 
گذشته طی  کثر برسانیم، نسبت به  حدا

روزهای اخیر وضعیت بسیار بهبود یافته اما 
به تناسب میزان تقاضا نیز افزایش یافته چرا 
که سرما زودرس است و این مساله می تواند 
به ناترازی دامن بزند.  وزیر نیرو با بیان 
اینکه این جلسه برای پیشگیری از وقوع 
حوادث ناهنجار است تا وارد شرایط بدتر 
از این نشویم، گفت: دما در حال کاهش 
است و باید خودمان را آماده کنیم و دولت 
کند تا  کاری  هوشمندانه تلاش می کند تا 
کمترین  فشار به مردم وارد شود، گفت: تا 
این لحظه خاموشی نداشتیم، امیدواریم 
از طریق تمهیداتی که دیده شده بتوانیم 
بگذاریم.   پشت سر  خوبی  به  را  زمستان 
مازوت  مصرف  اینکه  بیان  با  علی آبادی 
نسبت به سال گذشته هنوز دو نیروگاه که 
قبلا هم استفاده نمی کردند و پلمب آن ها باز 
نشده است، مابقی نیروگاه ها که می توانند 
این سوخت را بسوزانند و حدود ۴۰ سال 
پیش احداث شدند، وقتی وارد زمستان 
از سوخت مایع  باید  ناچار  به  می شویم 
استفاده کنیم، با تمهیداتی که اندیشیده 
شده تست سوختی را به ما خواهد داد که 
سولفور کمتری خواهد داشت و در نتیجه 
شرایط را به وضعیتی میرساند که می توانیم 

برق مشترکان را تامین کنیم. 
مردم  برای  برق  کسری  وی  گفته  به 
اهمیت زیادی دارد و در تلاش هستیم که 

به این نقطه نرسیم. 

وزیر نیرو : 

در مناطق شهری مازوت استفاده نمی کنیم

محمد رحمتی: ایران نیاز دارد که استراتژی های مناسبی برای مدیریت 

مشکلات و بهره برداری از فرصت های موجود در بازار اوراسیا تدوین 

کند تا بتواند نتیجه ای مطلوب را اخذ کند


